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ACTA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA 1/2025
CONSELL DEL POBLE DE COLLBATÓ

ORDRE DEL DIA

1. Procés participatiu sobre model de gestió de recollida de residus a Collbató
2. Precs i preguntes.

DOCUMENTACIÓ 

- S’adjunta a aquesta acta la presentació de diapositives feta servir durant la sessió.

ASSISTEIXEN

David Abizanda González, Alexandre Samaranch Jover, David Corchado Sánchez, Sergi
Palacios Pérez, Eulàlia Sellés Pons, Josep Anton Serra Solà, Laura Guerrero Rodríguez,
Helena  Fresquet  Robles  i  Montserrat  Pérez  Rigol,  com  a  vocals.  Gemma  Rodríguez
Quiñonero,  Pau  Calsina  García  i  Jesús  Sanz  Tejada  com a presidenta,  vicepresident  i
secretari.

També assisteixen, convidats per la presidència com a experts en els temes a tractar la Sra.
Alícia  Grima,  Co-CEO  i  Co-fundadora  de  la  consultora  Projectes  Socioambientals
ENTORNa3 SL, i  la Sra. Patricia Castro, la tècnica de medi ambient de l’Ajuntament de
Collbató.

NO ASSISTEIXEN

Excusa la seva absència la Sra. Concepció Alsina.

DESENVOLUPAMENT SESSIÓ

Es constitueix la sessió a les 18h, en primera convocatòria. La Sra. Rodríguez presenta a la
tècnica que dirigirà la sessió participativa, la Sra. Grima, explica en què consistirà i sol·licita
que el consell emeti un dictamen al respecte.

1. Procés participatiu model recollida residus.

La Sra. Grima inicia l’exposició de les dades, posant en context la situació actual envers la
normativa vigent. 
Respecte  a  les  dades  globals  de  reciclatge,  destaca  que  el  darrer  any  amb  dades
definitives,  2023,  la  mitjana  de  recollida  selectiva,  és  a  dir,  totes  les  fraccions  que  es
reciclen, excloent la resta, representava un 46,7% del total de mitjana a Catalunya, i més
del 87% del total a Collbató, molt per sobre dels objectius marcats per la normativa.
La Sra. Guerrero pregunta a què correspon el 12-13% que no es recollida selectiva del
municipi de Collbató. La Sra. Grima respon que aquest percentatge correspon a la fracció
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resta i  a  les  papereres i  deixalleria.  El  Sr.  Samaranch pregunta quin  es  el  percentatge
màxim de recollida selectiva a que es pot arribar. La Sra. Grima respon que el percentatge
més alt al que es pot arribar en recollida selectiva és al voltant del 92%, més és molt difícil
perquè no tots els materials son reciclables, 

El  Sr.  Corchado demana d’on surten les  dades exposades i  si  estan automatitzades o
s’introdueixen manualment en un sistema. La Sra. Grima i la Sra. Castro responen que les
dades surten de l’Agencia Catalana de Residus, que s’han de tractar manualment i que les
fonts son diverses, ja que els ajuntaments trameten les dades de que disposen a l’Agència,
igual que fan la resta d’actors implicats (plantes de tractament, abocadors...). Tots estan
obligats a passar les dades a l’Agència, que les compara, les tracta i les publica. A més,
informen que hi ha fraccions per les quals es paga, i altres per les quals es cobra, pel que
els camions es pesen i  les quantitats son exactes. El Sr.  Corchado demana si aquesta
afectació econòmica (les quantitats per les quals es paga i les quantitats per les quals es
cobra) s’ha tingut en compte en els diferents models elaborats. La Sra. Castro i  la Sra.
Grima responen afirmativament.

La Sra. Guerrero exposa que esta a favor del model actual de porta a porta de 5 fraccions,
però que troba un problema quan marxa de vacances.  La Sra.  Castro respon que per
aquests casos està la deixalleria, que s’han ampliat horaris, i que els diumenges a la tarda,
que està tancada, es deixa un contenidor a l’exterior  per les emergències.  El Sr.  Serra
pregunta quin us es fa d’aquest contenidor i la Sra. Castro respon que és divers, que hi ha
dies en que es fa un bon us, i altres en que no, o que fins i tot deixen deixalles un cop el
contenidor s’ha retirat.

Es  debat  sobre  les  àrees  d’emergència  (espais  habilitats  amb  contenidors  oberts  per
dipositar residus en municipis amb recollida porta a porta). La Sra. Grima i la Sra. Castro
exposen i expliquen diversos casos en que s’ha provat, incloent Collbató (camí dels Masos,
àrea La Salut), i han esdevingut punts d’abocament incontrolat de residus, fent-se un molt
mal us i provocant que el mateix veïnat demani la seva retirada. Informen que aquest mal
us s’ha donat encara que s’hagin fet servir sistemes d’identificació.

Es debat sobre les papereres, i s’exposen diversos casos en que son un punt de conflicte
perquè  s’hi  aboquen  bosses  d’escombraries.  La  Sra.  Castro  informa  que  es  revisen
contínuament per si es fan servir, bé o malament, i en funció d’això es valora reubicar-les,
retirar-les, o instal·lar-les allà on es creu que són necessàries. El Sr. Calsina afegeix que a
través d’una subvenció de la Diputació de Barcelona destinada a la millora del tractament
de residus dels mercats, s’han adquirit unes papereres per la zona del mercat setmanal que
permeten fer recollida selectiva. La Sra. Castro informa que un cop instal·lades s’avaluarà
el seu ús i funcionament. La Sra. Sellés afirma que es fa un mal us de les papereres en
general, i en concret al mercat setmanal. La Sra. Castro respon que es farà una campanya
informativa per fomentar un bon ús. 

La Sra. Guerrero afirma que tem que deixant el bujol amb els residus a la porta per la nit,
perquè es reculli pel matí, els senglars els escampin pel terra. La Sra. Fresquet proposa
que per evitar aquesta situació el bujol es pot penjar a la façana mitjançant un ganxo.
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El Sr. Samaranch exposa que va enviar correu electrònic a l’adreça del porta a porta i no ha
rebut resposta. La Sra. Castro demana més informació per revisar què ha pogut succeir,
perquè es prioritari que es responguin tots els correus i es traspassi la informació al servei
gestor.

El Sr. Samaranch afirma que l’altre dia no li van recollir una bossa de la fracció orgànica,
que contenia restes de gespa. La Sra. Castro informa que per riscos laborals no es poden
recollir bosses de més de 15 kg, que així està recollit al contracte.

Es debat sobre el fet que els bujols quedin al carrer tota la nit i la Sra. Castro explica les
recomanacions que fa l’Ajuntament a complir dins les possibilitats de cadascú: que el bujol
quedi en exterior però a cobert, com el petits porxos que hi ha sobre les portes, o en el
propi marc o que es deixi penjat a la façana amb un ganxo entre altres.

El  Sr.  Serra pregunta per  la  recollida de comerços,  si  és la  mateixa freqüència  que la
domèstica. La Sra. Castro respon que hi ha una única recollida a Collbató, per domicilis i
grans productors (comerços, hostaleria, indústria), i que aquests tenen una recollida més de
cartró.  La  Sra.  Sellés  afirma  que  hi  ha  un  establiment  al  Passeig  Mansuet  que
ocasionalment deixa fraccions que no toquen al carrer, i que algunes vegades passen dies
al carrer fins que es recull. La Sra. Castro demana que s’informi a l’Ajuntament d’aquest
tipus de situacions de les quals no té constància, per poder contactar amb els interessats
per redreçar la situació, però que en general valora molt positivament la feina dels grans
productors del municipi en quant a separació de residus.

La  Sra.  Guerrero  pregunta  si  la  Unió  Europea  o  algun  organisme  no  subvenciona  a
municipis com Collbató que fan molt bé la separació de residus. La Sra. Castro i la Sra.
Grima informen que no es subvenciona el que es obligatori, com és el cas, que en tot cas
es sancionen els incompliments, que en el cas de Collbató no es donen. El Sr. Palacios
pregunta si coneixen casos d’incompliments sancionats, al que se li respon que no.

 
La Sra. Grima exposa la normativa vigent. Explica que la llei obliga a cobrir la despesa total
derivada de la gestió dels residus a través de la taxa (tenint en compte els ingressos que
generen les fraccions que es venen) amb la taxa, que aquesta ha de ser diferenciada i
especifica,  no  pot  ser  compartida  amb  altres  serveis,  que  pot  incloure  elements  que
permetin implantar sistemes de pagament per generació,  i  que han de ser sistemes de
gestió  eficients amb identificació,  com el  porta a porta o els contenidors tancats.  El  Sr.
Samaranch demana si s’està estudiant la implantació d’aquest sistema de pagament per
generació. La Sra. Castro respon que si, que s’està estudiant, ordenant la informació de
que es disposa i treballant perquè en el proper contracte de serveis es pugui portar a terme.

La Sra. Grima demana al Consell que empleni individualment la primera part de l’enquesta
que forma part del procés participatiu. 

El Sr. Serra afirma que amb els contenidors tancats es pot fer un mal us igualment. El Sr.
Palacios demana pel sistema de recollida de residus de Girona.
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La Sra. Fresquet pregunta per què les dades de Collbató son millors que la mitjana de
resultats de la resta de municipis amb model porta a porta. La Sra. Grima i la Sra. Castro
expliquen que es deu a que l’Ajuntament vetlla intensament pel compliment de la normativa,
no transigint quan es donen incompliment per forçar a que es compleixi, i que això no es
dona en tots els municipis on es permeten males praxis i s’acaben recollint residus quan no
toca o en espais on no és permès. La Sra. Castro afirma que si l’Ajuntament es relaxés, les
dades empitjorarien ràpidament.

La Sra. Grima informa que el model de recollida porta a porta eleva cost de personal i la
despesa en combustible pels vehicles, perquè es triga més en fer la recollida, però que a
canvi els contenidors tancats representarien una despesa major per la inversió en el canvi
de sistema, pel que els costos comparats entre un sistema i altre no varien en excés. La
Sra. Guerrero pregunta si els vehicles de recollida són elèctrics. La Sra. Castro respon que
el vehicle satèl·lit és elèctric, però que el camió gran és de gasoil. La Sra. Grima afegeix
que en l’actualitat  comencen a aparèixer models de camions d’aquestes dimensions en
versió elèctrica, però que encara no estan gaire testejats. La Sra. Castro afirma que confia
en que els propers anys es pugui avançar en aquest sentit.

La Sra. Guerrero pregunta com es repartirien els costos en cas que s’implementés una taxa
de pagament  per  generació.  La Sra.  Grima afirma que per fer-ho s’haurien de tenir  en
compte molts factors com el nombre de llars habitades, les superfícies i els habitants en
cada una d’elles, per calcular la part bàsica o fixa de la taxa, i per altra banda el volum de
residus generats,  per calcular  la part  variable.  La Sra.  Castro afegeix que hi  ha moltes
dificultats tècniques per implementar aquest canvi, entre elles que el sistema de cobrament,
que és gestionat per l’Organisme de Gestió Tributària (ORGT) de la Diputació de Barcelona,
no està adaptat a aquesta modalitat de pagament i és unificat per tots els municipis de la
província.

La Sra.  Grima exposa els  diferents escenaris  proposats.  Dels  9 escenaris  estudiats  es
seleccionen 4 propostes, descartant les que no son viables perquè anirien en contra de
l’evolució normativa:

Opció  1:  continuista  amb  el  model  actual.  Inicialment  es  proposava  reduir  una
recollida setmanal de vidre i de resta, però finalment es descarta.
Opció 2: 3 fraccions de recollida selectiva (inclòs envasos) i 2 contenidors oberts
Opció 3: 2 fraccions recollida selectiva i les 3 restants amb contenidors tancats
Opció 4. Totes fraccions amb contenidors tancats.

La Sra. Sellés pregunta quin és el cost dels diferents models i si el cost és el motiu principal
de proposar canvis en el model de recollida. La Sra. Grima respon que els costos varien en
funció de molts factors i els exposa en una taula resum en la presentació. Respecte al motiu
afirma que  es  fa  per  encàrrec  de  l’Ajuntament,  i  que  aquest  consisteix  en  valorar  les
diferents alternatives possibles. Una de les conclusions finals és que els costos acaben sent
similars.

La Sra. Grima exposa les tres opcions finals que es porten a debat amb la ciutadania.
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El Sr. Corchado pregunta per què es proposava reduir la freqüència de recollida de resta i
de vidre, i no d’envasos. La Sra. Grima respon que és per desincentivar la generació de
resta, i perquè el vidre és més senzill d’emmagatzemar i acumular a casa. El Sr. Corchado
respon que si això no desincentivaria la reducció de consum d’envasos plàstics d’un sol ús.
La  Sra.  Castro  respon  que  des  d’una  perspectiva  realista  algunes  mesures  resulten
contraproduents per impopulars, pel que es va descartar reduir la freqüència de recollida
d’aquesta fracció ja que precisament en aquest moment la demanda ciutadana és que hi
hagi més.

La Sra. Guerrero pregunta si l’Ajuntament disposa de compostadors. La Sra. Castro respon
que no es disposa en estoc, però que la ciutadania el pot adquirir pel seu compte i informar
a l’Ajuntament a efectes de poder gaudir de la reducció corresponent de la taxa. La Sra.
Sellés afirma que la diferència econòmica entre tenir no es tan gran com per incentivar el
tenir-lo  al  que el  Sr.  Samaranch respon que potser  en un futur,  si  es fa pagament  per
generació, si valdrà la pena econòmicament. La Sra. Castro afegeix que no s’hauria de fer
només pel descompte,  sinó per aprofitar el  compost  i  per convicció, i  que hi  ha moltes
usuàries i usuaris que ho fan per això.

La Sra. Guerrero demana per la correcta separació dels envasos, perquè és una fracció
que genera dubtes. La Sra. Castro respon que efectivament és habitual que aquesta fracció
generi  dubtes,  que  es  poden  intentar  resoldre  a  la  pàgina  web  de  la  Generalitat
https://www.residuonvas.cat/ca. La Sra. Grima afegeix que efectivament es un dubte comú,
perquè un terç del contingut de la fracció envasos, no és envàs. La Sra. Guerrero pregunta
com es gestiona aquest terç que no son envasos reciclables. La Sra. Grima respon que
depèn, que a la planta de tractament, si és possible, el reciclen, i que si no, ha d’acabar
amb la resta. La Sra. Castro puntualitza que davant el dubte amb un residu (si és envàs o
no) és millor abocar-lo a la resta. demana que passa amb aquest terç. Sra. Grima diu que
depèn, que a planta de reciclatge, si es pot, s’aprofita per reciclar. Castro diu que davant
dubte, millor a la resta. 

La Sra. Grima demana al Consell que empleni individualment la segona i darrera part de
l’enquesta que forma part del procés participatiu. 

El Sr. Samaranch proposa que el Consell es reuneixi en reunió informal el 22 d’abril per
redactar el dictamen sol·licitat per la Presidenta. Es debat sobre la conveniència de portar a
terme la reunió i dels possibles dies i hores.

S’acorda per unanimitat que els i les membres del Consell que puguin es reuneixin el 22
d’abril de 2025 a les 18h al Casal de Cultura.

El Sr. Sanz proposa enviar un correu en obert a totes les persones membres per facilitar el
contacte entre elles al  marge de les  sessions formals  del  Consell,  al  que cap membre
formula oposició.

S’acorda per unanimitat que la pròxima sessió ordinària es convoqui pel 29 d’abril de 2025
a les 18h. 

https://www.residuonvas.cat/ca
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S’acorda per unanimitat incloure en l’ordre del dia de la sessió ordinària 3/2025 l’aprovació
del dictamen elaborat pel Consell del Poble, referent al model de gestió de recollida de
residus de Collbató.

2. Precs i preguntes.

No hi ha precs ni preguntes.

S’aixeca la sessió quan són les 20:15 h.
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	La Sra. Grima exposa la normativa vigent. Explica que la llei obliga a cobrir la despesa total derivada de la gestió dels residus a través de la taxa (tenint en compte els ingressos que generen les fraccions que es venen) amb la taxa, que aquesta ha de ser diferenciada i especifica, no pot ser compartida amb altres serveis, que pot incloure elements que permetin implantar sistemes de pagament per generació, i que han de ser sistemes de gestió eficients amb identificació, com el porta a porta o els contenidors tancats. El Sr. Samaranch demana si s’està estudiant la implantació d’aquest sistema de pagament per generació. La Sra. Castro respon que si, que s’està estudiant, ordenant la informació de que es disposa i treballant perquè en el proper contracte de serveis es pugui portar a terme.
	La Sra. Grima demana al Consell que empleni individualment la primera part de l’enquesta que forma part del procés participatiu.
	El Sr. Serra afirma que amb els contenidors tancats es pot fer un mal us igualment. El Sr. Palacios demana pel sistema de recollida de residus de Girona.
	La Sra. Fresquet pregunta per què les dades de Collbató son millors que la mitjana de resultats de la resta de municipis amb model porta a porta. La Sra. Grima i la Sra. Castro expliquen que es deu a que l’Ajuntament vetlla intensament pel compliment de la normativa, no transigint quan es donen incompliment per forçar a que es compleixi, i que això no es dona en tots els municipis on es permeten males praxis i s’acaben recollint residus quan no toca o en espais on no és permès. La Sra. Castro afirma que si l’Ajuntament es relaxés, les dades empitjorarien ràpidament.
	La Sra. Grima informa que el model de recollida porta a porta eleva cost de personal i la despesa en combustible pels vehicles, perquè es triga més en fer la recollida, però que a canvi els contenidors tancats representarien una despesa major per la inversió en el canvi de sistema, pel que els costos comparats entre un sistema i altre no varien en excés. La Sra. Guerrero pregunta si els vehicles de recollida són elèctrics. La Sra. Castro respon que el vehicle satèl·lit és elèctric, però que el camió gran és de gasoil. La Sra. Grima afegeix que en l’actualitat comencen a aparèixer models de camions d’aquestes dimensions en versió elèctrica, però que encara no estan gaire testejats. La Sra. Castro afirma que confia en que els propers anys es pugui avançar en aquest sentit.
	La Sra. Guerrero pregunta com es repartirien els costos en cas que s’implementés una taxa de pagament per generació. La Sra. Grima afirma que per fer-ho s’haurien de tenir en compte molts factors com el nombre de llars habitades, les superfícies i els habitants en cada una d’elles, per calcular la part bàsica o fixa de la taxa, i per altra banda el volum de residus generats, per calcular la part variable. La Sra. Castro afegeix que hi ha moltes dificultats tècniques per implementar aquest canvi, entre elles que el sistema de cobrament, que és gestionat per l’Organisme de Gestió Tributària (ORGT) de la Diputació de Barcelona, no està adaptat a aquesta modalitat de pagament i és unificat per tots els municipis de la província.
	La Sra. Grima exposa els diferents escenaris proposats. Dels 9 escenaris estudiats es seleccionen 4 propostes, descartant les que no son viables perquè anirien en contra de l’evolució normativa:
	Opció 1: continuista amb el model actual. Inicialment es proposava reduir una recollida setmanal de vidre i de resta, però finalment es descarta.
	Opció 2: 3 fraccions de recollida selectiva (inclòs envasos) i 2 contenidors oberts
	Opció 3: 2 fraccions recollida selectiva i les 3 restants amb contenidors tancats
	Opció 4. Totes fraccions amb contenidors tancats.
	La Sra. Sellés pregunta quin és el cost dels diferents models i si el cost és el motiu principal de proposar canvis en el model de recollida. La Sra. Grima respon que els costos varien en funció de molts factors i els exposa en una taula resum en la presentació. Respecte al motiu afirma que es fa per encàrrec de l’Ajuntament, i que aquest consisteix en valorar les diferents alternatives possibles. Una de les conclusions finals és que els costos acaben sent similars.
	La Sra. Grima exposa les tres opcions finals que es porten a debat amb la ciutadania.
	El Sr. Corchado pregunta per què es proposava reduir la freqüència de recollida de resta i de vidre, i no d’envasos. La Sra. Grima respon que és per desincentivar la generació de resta, i perquè el vidre és més senzill d’emmagatzemar i acumular a casa. El Sr. Corchado respon que si això no desincentivaria la reducció de consum d’envasos plàstics d’un sol ús. La Sra. Castro respon que des d’una perspectiva realista algunes mesures resulten contraproduents per impopulars, pel que es va descartar reduir la freqüència de recollida d’aquesta fracció ja que precisament en aquest moment la demanda ciutadana és que hi hagi més.
	La Sra. Guerrero pregunta si l’Ajuntament disposa de compostadors. La Sra. Castro respon que no es disposa en estoc, però que la ciutadania el pot adquirir pel seu compte i informar a l’Ajuntament a efectes de poder gaudir de la reducció corresponent de la taxa. La Sra. Sellés afirma que la diferència econòmica entre tenir no es tan gran com per incentivar el tenir-lo al que el Sr. Samaranch respon que potser en un futur, si es fa pagament per generació, si valdrà la pena econòmicament. La Sra. Castro afegeix que no s’hauria de fer només pel descompte, sinó per aprofitar el compost i per convicció, i que hi ha moltes usuàries i usuaris que ho fan per això.
	La Sra. Guerrero demana per la correcta separació dels envasos, perquè és una fracció que genera dubtes. La Sra. Castro respon que efectivament és habitual que aquesta fracció generi dubtes, que es poden intentar resoldre a la pàgina web de la Generalitat https://www.residuonvas.cat/ca. La Sra. Grima afegeix que efectivament es un dubte comú, perquè un terç del contingut de la fracció envasos, no és envàs. La Sra. Guerrero pregunta com es gestiona aquest terç que no son envasos reciclables. La Sra. Grima respon que depèn, que a la planta de tractament, si és possible, el reciclen, i que si no, ha d’acabar amb la resta. La Sra. Castro puntualitza que davant el dubte amb un residu (si és envàs o no) és millor abocar-lo a la resta. demana que passa amb aquest terç. Sra. Grima diu que depèn, que a planta de reciclatge, si es pot, s’aprofita per reciclar. Castro diu que davant dubte, millor a la resta.
	La Sra. Grima demana al Consell que empleni individualment la segona i darrera part de l’enquesta que forma part del procés participatiu.
	El Sr. Samaranch proposa que el Consell es reuneixi en reunió informal el 22 d’abril per redactar el dictamen sol·licitat per la Presidenta. Es debat sobre la conveniència de portar a terme la reunió i dels possibles dies i hores.
	S’acorda per unanimitat que els i les membres del Consell que puguin es reuneixin el 22 d’abril de 2025 a les 18h al Casal de Cultura.
	El Sr. Sanz proposa enviar un correu en obert a totes les persones membres per facilitar el contacte entre elles al marge de les sessions formals del Consell, al que cap membre formula oposició.
	S’acorda per unanimitat que la pròxima sessió ordinària es convoqui pel 29 d’abril de 2025 a les 18h.
	S’acorda per unanimitat incloure en l’ordre del dia de la sessió ordinària 3/2025 l’aprovació del dictamen elaborat pel Consell del Poble, referent al model de gestió de recollida de residus de Collbató.
	2. Precs i preguntes.
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